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Beskæftigelsesudvalget har i brev af 9. december 2011 stillet følgende spørgsmål
nr. 96 (BEU alm. del), som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra
Jørgen Arbo-Bæhr (El).

Spørgsmål nr. 96:
”Der ønskes en redegørelse for omfanget af psykiske arbejdsskader, der findes på 
det danske arbejdsmarked. Der ønskes herunder en opdeling på antallet af psykiske 
arbejdsskader på henholdsvis det offentlige og det private arbejdsmarked”

Endeligt svar:
Jeg tager problemet med det store antal danskere, der kæmper med psykiske pro-
blemer meget alvorligt. Det gælder hvad enten sygdommen skyldes arbejdet eller 
andre omstændigheder i livet. 

Som beskæftigelsesminister er det mit fokus, at folk ikke skal blive syge af at gå på 
arbejde. Det er en tragedie, først og fremmest for den enkelte syge og dennes fami-
lie, men også for fællesskabet, når vi har borgere, som psykisk ikke kan overkom-
me at få en almindelig dagligdag på arbejdsmarkedet til at hænge sammen. Derfor 
mener jeg også, at antallet af psykiske arbejdsskader er alt for højt.

Som det fremgår af tabel 1 nedenfor, er der fra 2000 til 2008 sket en femdobling af 
antal anerkendte og afviste psykiske arbejdsskader fra 626 i 2000 til 3.280 i 2008, 
hvorefter antallet synes at stagnere på et lidt lavere niveau. 

Det fremgår også af tabellen, at de offentligt ansatte tegner sig for ca. 70 pct. af de 
anerkendte og afviste sager vedrørende psykiske arbejdsskader i perioden 2000 –
2010. 

Det er meget bekymrende tal. I 2020-arbejdsmiljøstrategien blev forligskredsen
enige om at opstille et ganske ambitiøst mål for at reducere antallet af psykisk 
overbelastede arbejdstagere. Antallet af arbejdstagere, der er psykisk overbelaste-
de, skal således reduceres med mindst 20 procent frem til år 2020. Det er et godt 
udgangspunkt for en mere fokuseret indsats på det psykiske område på arbejds-
markedet. 
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Tabel 1: Anerkendte og afviste psykiske arbejdsskader (erhvervssygdomme) fordelt på 
året for sagens oprettelse og offentlig og privat beskæftigelse

Offentlig ansat Privat ansat Alle
Aner-
kendt

Afvist I alt Aner-
kendt

Afvist I alt Aner-
kendt

Afvist I alt

2000 47 430 477 4 145 149 51 575 626
2001 65 618 683 7 214 221 72 832 904
2002 79 633 712 6 232 238 85 865 950
2003 86 756 842 9 319 328 95 1.075 1.170
2004 100 1.162 1.262 16 445 461 116 1.607 1.723
2005 131 1.548 1.679 17 693 710 148 2.241 2.389
2006 134 1.773 1.907 29 825 854 163 2.598 2.761
2007 161 2.102 2.263 32 981 1.013 193 3.083 3.276
2008 184 2.120 2.304 25 951 976 209 3.071 3.280
2009 140 1.832 1.972 24 887 911 164 2.719 2.883
2010 111 1.769 1.880 14 925 939 125 2.694 2.819
I alt 1.238 14.743 15.981 183 6.617 6.800 1.421 21.360 22.781
Kilde: Arbejdsskadestyrelsen

Tabel 1 er baseret på de oplysninger, Arbejdsskadestyrelsen har om psykiske ar-
bejdsskadesager, der er behandlet i styrelsen. Tabellen viser udviklingen i antallet 
af anerkendte og afviste psykiske arbejdsskadesager (erhvervssygdomme) fordelt 
på året for sagens oprettelse i Arbejdsskadestyrelsens journalsystem. 

Arbejdsskadestyrelsen har ikke en entydig registrering af de ansattes beskæftigelse 
fordelt på det offentlige og det private arbejdsmarked. Til ”Offentlig ansat” er hen-
ført hovedbranchegrupperne ”Offentlig forvaltning, forsvar og socialsikring”, ”Un-
dervisning” og ”Sundhedsvæsen og social foranstaltning”, mens ansatte i andre 
brancher er karakteriseret som ”Privat ansat”. 

De psykiske arbejdsskader (erhvervssygdomme) er registreret efter slutdiagnosen, 
dvs. den diagnose Arbejdsskadestyrelsen fastsætter som led i sagsbehandlingen. Da 
slutdiagnosen først bliver sat på sagen sent i sagsforløbet, forventes det, at antallet 
af sager med en psykisk diagnose for 2009 og især for 2010 vil blive noget højere
end angivet i tabellen, da der fortsat kan være enkelte uafsluttede sager fra de på-
gældende år.

Venlig hilsen

Mette Frederiksen


